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رویدادها
افشاگری رئیسیان از ماجرای تعطیلی

 و بازگشایی »خانه سینما«
خانه سینما صنفی نیست

علیرضا رئیسیان گفت: خانه سینما خودش 
را از موقعی��ت صنفی خارج کرد و در موقعیت 
سیاس��ی قرار گرفت. به گزارش »وطن امروز« 
گفت وگوی علیرضا رئیس��یان درباره وضعیت 
اصناف س��ینمای ایران در برنامه 35 فریدون 
جیران��ی نش��ان می ده��د مدیر وق��ت خانه 
سینما)عسگرپور( در راستای منافع یک جریان 
سیاس��ی از بازگشایی خانه سینما در آن برهه 
جلوگیری کرده است. علیرضا رئیسیان با انتقاد 
از سیاس��ی کاری ها درباره خانه س��ینما گفت: 
آقای جوزانی گفت 3 بار در شورایعالی سینما 
آقای احمدی نژاد گفت بروید خانه سینما را باز 
کنید و باز نشد چون مقاومت هایی بود که این 
اتفاق نیفتد. چرا نباید باز می شد؟ چون منافع 
عده ای در تعطیلی خانه سینما بود. چون وقتی 
صنف درگیر بده بس��تان سیاسی می شود آن 
جناح سیاسی خاص است که موقعیت صنف را 
تعیین می کند و نه بدنه صنف. خانه سینما در 
درگیری های پیش آمده به جای استفاده از اعضا 
و بدنه صنف از جریانات سیاسی کمک گرفت 
و همین باعث ادامه کش��مکش شد. کارگردان 
دوران عاشقی افزود: ش��ما در یک سال و نیم 
گذشته هیچ واکنشی از سوی هیأت مدیره خانه 
سینما درباره کوچک ترین مساله ای دیده اید؟ 
وی درباره مدیریت ایوبی بر خانه س��ینما نیز 
تاکید کرد: آقای ایوبی مثل مربی والیبالی است 
که می خواهد در فوتبال مربیگری کند. رئیسیان 
اظهار داشت: در هیچ کشوری دیگر خانه سینما 
وج��ود ندارد. الگوی نهاد خانه س��ینمای ما را 
آقای انوار از اتحاد جماهیر شوروی گرفت. هدف 
مدیران آن دوره شکل گیری نهاد صنفی زیر نظر 
دولت و با تمایلات دولت بود. اما در روسیه هم 
دیگر چنین جایی را تعطیل کردند و آکادمی و 
سندیکا دارند. امروز در سینمای دنیا سندیکا 
کار صنفی می کند و آکادمی کار فرهنگی و ارتقا 
را انجام می دهد و وارد مسائل صنفی نمی شود. 

اصغر همت: 
می خواهم حق مان را بگیرم

م��ا طی 15 س��ال خواس��ته ایم حق مان را 
بدهند ولی مثل اینکه چنین چیزی غیرممکن 
است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، اصغر 
همت درباره خانه تئاتر و اساسنامه های اجرایی 
آن اظهار داش��ت: به طور کل خانه ها در زمان 
ش��کل گیری، اساسنامه شان نوش��ته می شود؛ 
بنابراین در اساس��نامه خانه تئاتر هم وظایفی 
ب��رای ما که یک مؤسس��ه فرهنگی غیردولتی 
هستیم، ترسیم ش��ده و ما باید سعی کنیم به 
این مفاد عمل کنیم. وی افزود: درست است که  
خانه تئاتر دولتی نیست اما آن طور هم نیست که 
از طرف دولت حمایت نشویم. ما طی 15 سال 
خواس��ته ایم حق مان را بدهند ولی مثل اینکه 
همچین چیزی غیرممکن است. همت با بیان 
اینکه به عنوان مجری امر می خواهم حق مان را 
بگیرم، مطرح کرد: در محیطی کاملا تعاملی و 
با دوستی و رفاقت، می خواهم این مشکلات را 
رفع کنم؛ مسؤولان شاید دلشان بخواهد کاری 
کنند اما نمی دانم کی قرار اس��ت این معضلات 
حل ش��ود. وی افزود: همچنین مشکل دیگری 
که حائز اهمیت است بیمه هنرمندان تئاتر بوده 
که خواستار اجرایی شدن نوع بیمه قبلی هستیم 
تا هزینه کمتری هم مس��ؤولان بپردازند و هم 
خود هنرمندان. بیمه ای که خانه سینما زیر بار 

اجرای آن برای امسال نرفته است.

انتشار مجموعه »قصه هایی از امام عسگری)ع(«
کودک و فرشته

مجموع��ه 1۰ جلدی »قصه های��ی از امام 
عس��کری)ع(« نوشته مس��لم ناصری توسط 
انتشارات قدیانی منتشر و راهی بازار نشر شد. به 
گزارش  مهر، مجموعه 1۰ جلدی »قصه هایی 
از امام عس��کری)ع(« نوش��ته مس��لم ناصری 
بتازگی با تصویرگری محس��ن محمدمیرزایی 
توسط انتشارات قدیانی منتشر و راهی بازار نشر 
شده است. این کتاب به عنوان یکی از مجموعه 
کتاب های بنفشه که مربوط به واحد خردسالان 
و کودکان این ناشر است، به چاپ رسیده است. 
عناوین 1۰ کتاب این مجموعه به ترتیب عبارت 
است از: »کاش بیشتر می دیدمش«، »سکه های 
گم ش��ده«، »برادر پول دار، برادر فقیر«، »فقط 
پرده تکان می خ��ورد«، »کودک و فرش��ته«، 
»شیرهای گرسنه«، »خلیفه و قاطرچموش«، 
»حاکم و مرد کش��اورز«، »س��فر در باران« و 
»رازهای یک چوب«. هرکدام از کتاب های این 
مجموعه با 1۲ صفحه مصور، شمارگان ۲ هزار 
و ۲۰۰ نس��خه و قیمت 3۰ هزار ریال منتشر 

شده  است. 

 »ماموریت هسته ای« 
نخستین مسابقه سه بعدی گرافیکی

»ماموریت هسته ای« مسابقه ای با محوریت 
انرژی صلح آمیز هسته ای با فضایی گرافیکی به 
افزایش اطلاعات عمومی مخاطبان می پردازد. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، مس��ابقه 
»ماموری��ت هس��ته ای« مس��ابقه ای تلفن��ی 
اس��ت که با  پرداختن به موضوعات هسته ای 
اطلاعات عمومی مخاطبان را افزایش می دهد. 
این مس��ابقه با طرح و پیشنهاد از سوی مدیر 
ش��بکه به کارگردان کار داده شده و گرافیست 
و برنامه نویسان زبده ای چون محسن صمیمی، 
آزاد بن��ده ای، مصطف��ی رضای��ی و علیرض��ا 
باغ��ی در ای��ن کار حضور دارند. گروه س��نی 
ش��رکت کنندگان در این مسابقه بین 9 تا 1۲ 
س��ال و نیازمند هوش، حافظه، سرعت عمل و 
اطلاعات عمومی اس��ت. »ماموریت هسته ای« 
از مراح��ل مختلفی چون نیروگاه هس��ته ای، 
دس��تگاه های گرماس��از، لوله گ��ذاری و ات��اق 
رمزگشایی تشکیل شده که شرکت کنندگان 
تلفنی باید با عبور از آن مراحل به اتاق هدف که 
مرحله نهایی است، برسند.   این مسابقه فضایی 
س��ه بعدی دارد که برای نخستین بار شاهد آن 
در مسابقات تلویزیونی هستیم که آن را مدیون 
ت��لاش و همت گرافیس��ت و برنامه نویس��انی 
هس��تیم که این تصاوی��ر را ب��رای مخاطبان 
 ملموس کردن��د.   »ماموریت هس��ته ای« در

9۰ قس��مت ۲5 دقیقه ای تولید می ش��ود که 
اجرای آن را فرشاد حسن پور برعهده دارد.  این 
مسابقه زمینه ای را برای افزایش آگاهی درباره 
پیشرفت علمی کشور در زمینه انرژی صلح آمیز 

هسته ای برای مخاطبان فراهم می کند.

روایت ماجرایی در 30 سال بعد
انیمیشن ایرانی »کیخان«  
با محوریت مسائل اجتماعی

تهیه کننده و کارگردان انیمیشن »کیخان« 
که موضوعی مرتبط با مواد مخدر صنعتی دارد 
معتقد است این معضل شوخی نیست و همه 
خانواده ها باید هوشیار باشند. به گزارش مهر، 
امیر کساوندی، تهیه کننده و کارگردان مجموعه 
انیمیش��ن »کیخان« درباره روند تولید این اثر 
گفت: این روزها در حال پش��ت سر گذاشتن 
مرحله پیش تولید هستیم. از این مجموعه ۴۰ 
قسمتی، پیش تولید 5 قسمت به پایان رسیده و 
در حال ادامه کار هستیم. طراحی شخصیت ها، 
فضاها، استوری برد در مرحله پیش تولید قرار 
دارد و بعد از این مرحله س��اخت کاراکتر، فضا 
و بن��ا بر لزوم کار، بخش س��ه بعدی نیز اضافه 
می ش��ود. ای��ن مجموعه محصول مش��ترک 
سازمان صداوسیما با ستاد مبارزه با موادمخدر 
است و مشخصا به موادمخدر صنعتی یا همان 
روانگردان ها می پردازد. این تهیه کننده اش��اره 
کرد: تاکنون انیمیش��ن ها حول اسطوره ها در 
ادوار مختلف تاریخ به تصویر آمدند و »کیخان« 
جزو نخستین های اکشن پویانمایی با محتوای 
اجتماعی است. این قصه که براساس ذهنیات 
نگارنده در مش��ورت با گروه به رش��ته تحریر 
درآم��ده از زم��ان جلوتر اس��ت و ماجرایی در 
3۰ س��ال بعد را روایت می کند. جغرافیای آن 
هم تهران در نظر گرفته ش��ده که با سیستم 
و امکانات مدرن تر مجهز شده است. نمادهای 
ساختمانی هم نش��ان از توسعه شهری تهران 
دارد و جزئیاتی نیز در تصاویر پس زمینه لحاظ 
شده که کاملا معرف یک جغرافیای مشخص 
خواهد بود. وی ادامه داد: در »کیخان« تعدادی 
نوجوان و ج��وان خلاق در زمین��ه یک پروژه 
هوشمند ابررایانه کار می کنند و دشمن برای از 
بین بردن ذهن این جوانان، آنها را آلوده می کند. 
به این صورت که برای کار کردن های شبانه به 
ایشان پیش��نهاد می دهد از قرص هایی نیروزا 
اس��تفاده کنند تا بتوانند تا صبح بیدار بمانند 
اما متاس��فانه مصرف مداوم باعث خودکش��ی 
یکی از اعضا می ش��ود و این آغازی است برای 
مجموعه انیمیشن »کیخان«. این کارگردان و 
تهیه کننده افزود: هدف سازمان و ستاد مبارزه 
با موادمخ��در از تولید مجموعه »کیخان« این 
است که مواد مخدر صنعتی را شوخی نگیرید. 
ای��ن نوع مواد اتفاقا در ظاهر بیرونی افراد تاثیر 
ندارد و مس��تقیم مغز را از بین می برد. من در 
تحقیقات مربوط به ای��ن اثر با اتفاقاتی مواجه 
ش��دم که واقعا باورپذیر نیست. این قرص های 
روانگردان فرد را به دنیایی کاملا توهمی می برد 
و آنها به رغم حضورشان کنار خانواده و جامعه از 
نظر ذهنی بشدت از مردم اطراف خودشان دور 
می شوند و حاضر هم نیستند از آن دنیا بیرون 
بیایند.  وی همچنین اظهار کرد: در تحقیقاتم 
با برخی از کسانی که ترک کرده بودند مواجه 
ش��دم که می گفتند ما وقتی ای��ن قرص ها را 
مصرف می کردیم قادر به انجام کارهایی بودیم 
که امروز اصلا امکانپذیر نیست. به نظر من در 
چنین زمانه ای همه والدین باید هوشیار باشند. 
ما در این مجموعه برای اینکه جایی یا کسی را 
زیر س��وال نبریم از زمان آینده و مکان هایی به 
نام موسسه استفاده کردیم فقط برای اینکه این 

هشدارها را بگنجانیم.

مرتضی اسماعیل دوست: از »شب آفتابی« تا رسیدن 
به »فصل وصل« راهی طولانی طی شد از همنشینی 
نور و صدا و تصویر ت��ا نمایش هایی آیینی با نگره ای 
بومی و براساس خط سیر پیگیری اتفاقاتی از گذشته 
تا حال به اج��را درآید و اینگونه بود که نمایش هایی 
متفاوت از دیگر آثار نمایش��ی هر س��اله در شهرهای 
مختلف کش��ور جان گرفت؛ گون��ه ای از نمایش که 
مرهون هنر خلاقه بهزاد بهزادپور است. حالا تازه ترین 
اث��ر از این گونه نمایش��ی با عنوان »فص��ل وصل« با 
موض��وع مقاومت در باغ موزه دفاع مقدس از س��الروز 
فتح خرمش��هر آغاز شده و تا رسیدن به سپیده فطر 
ادامه دارد. از این رو گفت وگویی با س��عید اسماعیلی، 
کارگردان این نمایش انجام دادم تا به فرم و چگونگی 
اج��رای این نمایش ها و مفاهیمی که به آنها پرداخته 

می شود، نظر افکنیم.
 ای�ده اج�رای این نوع نمایش چگونه و توس�ط چه 

کسی حاصل شد؟ 
انصاف این اس��ت که این گونه نمایشی را برگرفته 
از هنر آقای بهزاد بهزادپور بنامیم که من قبلا دستیار 
ایش��ان در نمایش های مختلف و فیل��م »خداحافظ 
رفی��ق« بودم. در واقع ایده این فرم نمایش��ی در ابتدا 
توس��ط آق��ای بهزادپور و به تعبیر ایش��ان در اجرای 
»کنگره ش��ب آفتابی« صورت گرفت که من در آنجا 
دس��تیار و بازیگردان بودم و به دلیل استقبال مردم و 
توجهاتی که برانگیخت این نوع نمایش ادامه پیدا کرد.
  چه عنوانی برای این قالب نمایشی انتخاب می کنید؟ 
چون تجربیاتی از این دست آثار ترکیبی در آثار هنری 
و آثار پرفورمنس سال هاست که در دنیا رایج است اما 
تفاوت این نمایش ها در ایرانیزه شدن آن توسط آقای 

بهزادپور است.
 ما همان ابتدا که اینگونه نمایش ها را آغاز کردیم 
ای��ن بحث ها را داش��تیم که این نوع اج��را را چه نام 
بگذاریم؟ آقای بهزادپور عنوان کنگره را انتخاب کرده 
بود. در واقع ما به دنبال منشوری از نور، صدا و تصویر 
بودیم، مانند یک فیلم سینمایی که شکلی نمایشی 
دارد. آن سال ها که در لشکر ۲7 رسول الله این نمایش 
را اجرا می کردیم و با اقبال عمومی زیادی مواجه شد، 
سعی کردیم چنین فرمی را حفظ کنیم و خوشبختانه 
طی سال های مختلف با حمایت هایی که از این کار به 
عمل آمد ما هر سال به موفقیت های بیشتری دست 
یافتیم و این نوع استقبال از چنین فرم نمایشی نشان 
داد که مردم هم کار را دوست دارند و می توانند با آن 

همذات پنداری کنند. 
 فکر می کنید در این گونه نمایشی به سبک خاصی 
از اجرای هنرهای نمایش�ی رس�یدید؟ ی�ا اینکه این 
نمایش را وامدار تجربیات گذشته در هنرهای ترکیبی 

می دانید؟
نمی خواهم بگویم که به سبک جدیدی رسیدیم و 
اگر بگویم شاید مبالغه کرده باشم. شما به عنوان منتقد 
باید به چنین تعریفی برسید، اما خودم به عنوان کسی 
که سال ها با این نوع نمایش سر و کار داشتم، می توانم 
این ادعا را داشته باشم که این نمایش شکل جدید و 
متفاوتی نس��بت به همه آثار نمایشی در ایران دارد و 
از همین جهت هم برای مردم جذاب اس��ت. چنین 
نمایشی با این حجم وسیع و با مفاهیم و موضوعاتی 
مه��م را من تا به حال در ایران ندیده ام و اگر هم اجرا 
شده بس��یار محدود بوده است و ما چنین جلوه های 
وی��ژه بص��ری و میدان��ی را در نمایش ها ت��ا به حال 
نداشته ایم. شاید سال ها پیش در تالار وحدت چنین 
شیوه نمایشی بوده که فقط چند تا آرپی چی به دلیل 
فضای محدود سالن بوده است اما ویژگی نمایش هایی 
که ما اجرا می کنیم به دلیل گستردگی لوکیشنی که 
داریم این اس��ت که می توانیم هر نوع کاری در بخش 
جلوه ه��ا و انفجارها و اجراهای هیجان انگیز داش��ته 
باش��یم. در نمایش هایی که م��ا اجرا می کنیم خیلی 
راحت می توانیم از تعداد زیادی بازیگر استفاده کنیم و 
خیلی کارها که در فضای بسته نمایش نمی شود اجرا 
کرد، می توان انجام داد. در واقع هر آنچه را لازمه قصه 
است می توانیم با استفاده از امکانات صوتی و تصویری 
و نور آماده کنیم و همین می تواند وجه تمایز نمایش 

ما از آثاری نمایشی دیگر باشد. 
 چقدر از هنر نمایش�ی تعزیه در اینگونه نمایش ها 

استفاده می شود؟
اغراق نیس��ت اگ��ر بگویم هر نمایش��ی که روی 
صحنه می رود به نوعی وامدار هنر تعزیه اس��ت. ما در 
نمایش های خود از ارکان تعزیه کمتر استفاده می کنیم 
اما حتما از تعزیه بهره می بریم و از این جهت به نظرم 
نمایش های ما نوعی تعزیه مدرن است. این نمایش ها 
اگر چه از جزئیاتی مانند نمادها کمتر استفاده می کند 
اما حتما از قابلیت های بسیاری که هنر تعزیه در اختیار 
ما قرار داده است، استفاده می کنیم و برای اعلام این 

موضوع هیچ ابایی ندارم.

 ط�ی یک ده�ه از اجرای این نوع نمایش از »ش�ب 
آفتابی« تا »فصل وصل« چه تلاش هایی برای روزآمد 

کردن فرم و محتوای کار صورت دادید؟
این نمایش س��ال ها با قالبی مشخص و طراحی 
ش��ده در تهران و نقاط دیگر کشور اجرا و با استقبال 
قابل توجهی از س��وی مردم روبه رو شد. ما هم سعی 
کردیم براس��اس ظرفیت های موج��ود و امکاناتی که 
داری��م، نوآوری هایی را ش��کل دهی��م و موضوعاتی 
مشخص و اساس��ی را دنبال کنیم. قالب نمایشی ما 
طی سال های مختلف ثابت بوده و براساس پروداکشن 
و لوکیش��ن گس��ترده و بازیگران متعدد و با استفاده 
از نور و جلوه های ویژه زیاد در این س��ال ها ش��ناخته 
شدیم. البته نوع نگاه و انتخاب قصه ها در نمایش های 
مختل��ف تفاوت دارد. ما ب��رای صداها در این نمایش 
کار کردیم و حتی دوبلورهایی مانند مرحوم قادرپناه، 
مرحوم رس��ول زاده و چنگیز جلیلوند در آن سال ها با 
ما کار کردند. ما در صدا از آرش��یو استفاده نکردیم و 
روی موسیقی ها و بخش های مختلف اجرا به دقت کار 
کردیم. اینجا باید به این مساله اشاره کنم که تلاش ها 
و خون دل خوردن های آقای احس��ان حسنی، مدیر 
س��ازمان »اوج« در ش��کل گیری و ادام��ه یافتن این 

نمایش واقعا تاثیرگذار بوده است.
 در نق�اط مختل�ف کش�ور و مناط�ق عملیاتی هم 

اجراهایی داشته اید؟
س��ال 1387 از سوی ستاد مرکزی راهیان نور به 
من پیشنهاد داده شد که در جنوب اجراهایی داشته 
باش��یم. یادم می آید حاج حسین یکتا و آقای حسنی 
و بن��ده خیلی ب��رای یافتن لوکیش��ن و فضای مورد 
نظر جس��ت وجو کردیم تا اینکه به منطقه عملیاتی 
فتح المبین رس��یدیم که لوکیشن مناسبی برای کار 
داش��ت و پروژه »ستاره صبح« را در آنجا اجرا کردیم. 
البته بعد از آن دیدم که به دلیل دشوار بودن و پرُهزینه 
بودن نمایش »س��تاره صبح« نمی توان هر سال آن را 
اجرا کرد و برای انتش��ار گس��ترده این گونه نمایشی 
س��عی کردیم قدری آن را س��اده تر طراحی کنیم تا 
به ش��کلی همه گیر درآید. بویژه اینکه دوستان عزیز 
و آقای بهزادپور برای اجرای »ش��ب آفتابی« خدمت 
مقام معظم رهبری رس��یده بودند و ایش��ان اش��اره 
داش��تند که این کار منتشر ش��ود. قطعا برای انتشار 
بیش��تر این کار نیاز به نوعی س��ادگی بود و ما سعی 
کردیم با کوچک تر کردن لوکیشن به شکلی راحت تر 
این نمایش را بس��ط دهیم، از این رو به فرم جدیدی 
رسیدیم و دنبال هزینه های اضافی نبودیم تا اینکه به 
ش��یوه اجرایی »فصل شیدایی« رسیدیم که در مرکز 
هنرهای نمایشی انقلاب اسلامی شکل گرفت؛ مرکزی 
ک��ه با همت س��ازمان »اوج« و برای حمای��ت از آثار 
نمایش��ی میدانی با حجم گس��ترده راه افتاد و از این 
طریق با حمایت انجام شده نمایش »فصل شیدایی« 

به استان های مختلف رفت.
 از این نظر نمایش »فصل ش�یدایی« و آثاری از این 
دس�ت موجب توس�عه هنرهای نمایش�ی در مناطق 

مختلف و محروم کشور شد.
خیلی خوشحالم که نمایش »فصل شیدایی« باعث 
شد مثلا استان محرومی مانند چهارمحال و بختیاری 
که اساسا هنرهایی مانند تئاتر و سینما در آن به دلیل 
نبود امکانات جدی نیست، صاحب تماشاگرانی شود و 
یک اتفاق ویژه فرهنگ��ی و هنری در آنجا رخ دهد و 

برای مناطق دیگر هم این وضعیت پیش آمد.
 »فصل وصل« چه تفاوت هایی با نمایش های پیشین 
دارد و در این نمایش به دنبال رسیدن به چه مفاهیمی 

هستید؟
نمایش »فصل وصل« که این ش��ب ها با استقبال 
مردم در باغ موزه دفاع مقدس اجرا می شود، لوکیشن 
خیلی متفاوت و عجیبی نسبت به نمایش های دیگر 
دارد. ب��رای مث��ال اگر در نمایش »فصل ش��یدایی« 
می توانس��تیم هر مکان��ی را تنها به دلیل گس��ترده 
ب��ودن فض��ا و دور ب��ودن از فضای ش��هری انتخاب 
کنی��م، در نمای��ش »فصل وصل« چنین نیس��ت و 

نی��از به خلاقیت هایی داش��ت. در واقع موقعیتی که 
ما برای اج��رای این نمایش داش��تیم، موجب ایجاد 
فضای جدیدی شد. خدمت تان عرض کنم که معاونت 
اجتماعی و امور فرهنگی شهرداری تهران به ما چنین 
طرح��ی را در باغ موزه دفاع مقدس داد و من به همراه 
مج��ری طرح و طراح صحنه ب��ه آنجا رفتیم و مکان 
مناسبی به دلیل محدود بودن فضا پیدا نکردیم تا به 
مکان فعلی رسیدیم که حوضی بزرگ در وسط صحنه 
نمایش وجود دارد و بر مبنای چنین محدوده ای سعی 
کردیم به خلاقیت هایی برسیم. به بهانه سوم خرداد و 
آزادسازی خرمشهر، قصه ای متفاوت را انتخاب کردیم 
و پروس��ه ای جدید در نمایش آغاز شد. ما در نمایش 
»فصل وصل« بیش��تر علاقه مند بودیم که به فضای 
معاص��ر بپردازیم و من هم به دنبال اجرایی جدید در 
نمایش بودم. تقریبا 8۰ درصد از نمایش »فصل وصل« 
در دوران معاص��ر می گذرد و براس��اس وقایع انقلاب 
اس��لامی تا اتفاقات مختلف به فض��ای دوران معاصر 

می پردازیم.
 به نظرتان مهم ترین دلیل اس�تقبال از نمایش های 

»فصل شیدایی« و »فصل وصل« چه بوده است؟
یک قصه را می توان به ش��کلی تعریف کرد که با 
نوع داستان گویی کارهای دیگر کاملا متفاوت باشد و 
نمایش ما هم به دلیل نوع متمایز قصه گویی و شکل 
اجرای متفاوتی که دارد برای تماشاگر جذاب است. ما 
با توجه به ابزار و امکانات بیش��تری که داریم شرایط 
جذب مخاطبان تئاتری را داریم که چندان علاقه ای 
برای تماش��ای آثار دیگر ندارند. اساسا تماشاگر وقتی 
ب��ا نمایش هایی که ما اجرا می کنیم مواجه می ش��ود 
به ش��کل تازه ای از اجرای نمایش می رس��د که قبلا 
در آثار تئاتری دیگر ندیده است. البته توهینی به آثار 
دیگر نمایش��ی نمی کنم اما این نوع نمایش ها خیلی 
معمولی و بدون اتفاق خاصی اجرا می ش��ود و فضا و 
محیط متفاوتی دارد که شاید چندان خوشایند هر نوع 
مخاطبی با نوع نگاه اعتقادی دینی نباشد. از طرفی ما 
مفاهیم و موضوعاتی را انتخاب می کنیم که به لحاظ 
دینی و تاریخی کاملا برای مخاطب قابل توجه باشد و 

همه اینها در جذب مخاطب مهم بوده است.
 با توجه به اینکه بخشی از مردم چندان توجهی به 
آثار نمایشی روی صحنه ندارند، دلیل استقبال صورت 

گرفته از آثار خود را در چه می دانید؟
با توجه به اینکه دیگر اف��راد فعال در حوزه تئاتر 
نیز از هم��کاران ما هس��تند، نمی خواهم خیلی این 
مس��اله را باز کنم اما به طور کل��ی نمایش هایی که 
اجرا می شود به دلیل اینکه تماشاگر به حدیث نفس 
هنرمند درنمی آید، نمی تواند مورد توجه مخاطب قرار 
گیرد و آن کارگردان نباید انتظار داشته باشد کاری را 
که برای مردم نس��اخته است، مورد توجه عموم قرار 
بگیرد. این مس��اله ای اساسی است که هنرمندی که 
به دنبال ارائه جهان مشوش فکری خود است نباید به 
دنبال تماشاگران چندانی باشد! از طرفی فضای شیک 
و خاص محیط هایی مانند تئاتر شهر چندان متناسب 
همه مردم نیست و فعالان تئاتر هم تلاشی برای از بین 
بردن این نوع نگاه نکردند تا همگام با سلایق عمومی 
مردم شود. به نظرم اگر در تئاتر، داستان هایی متناسب 
با نگاه مردم اجرا شود حتما مخاطب خواهد داشت. از 
این جهت ما در آثار اجرایی خود به دنبال نزدیکی خود 

به مخاطب بودیم.
 انتخاب موضوعات در نمایش ها چگونه و از طریق چه 
تحقیقاتی رخ می دهد؟ موضوعاتی که به دنبال پیوند 

گذشته به امروز است.
ما برای انتخاب موضوعات گروه نویسندگان ثابتی 
داری��م که معمولا براس��اس تحقیقاتی به موضوعاتی 
متناس��ب می رسند. البته هر قصه ای را نمی توانیم در 
قالب نمایشی خود اجرا کنیم و موضوعی باید انتخاب 
ش��ود که در مدیوم ما بگنجد و تصویری باش��د. مثلا 
برای نمایش »فصل وصل« و برای محاصره خرمشهر 
با بی ش��مار کتاب و اطلاع��ات مواجه بودی��م و باید 
براساس جست وجوها و از میان تحقیقات مختلف به 

داس��تان هایی می رسیدیم که تصویری تر باشند. برای 
نمایش »فصل وصل« مبنای داس��تان را براساس نامه 
مهم س��ردار ش��مخانی در زمان اشغال خرمشهر قرار 
دادیم که در موقعیتی دش��وار و هنگامی که نیروها به 
منطقه نرسیدند در موقعیت استیصال اقدام به نگارش 
نامه به مرکز کرد که به دلیل اینکه نامه فوق فراز و فرود 
بسیاری داشت، دستاویز ما برای نوشتن نمایشنامه شد. 
بنابراین نخ تسبیح نمایش »فصل وصل« همین نامه 
نوشته شده در آن دوران توسط آقای شمخانی شد و 
ما در آن رفت و برگشت هایی به فضای خرمشهر داریم. 
این نامه قابلیت تصویری کردن و رس��یدن به فضای 
مورد نظر ما را داش��ت. در این میان به دلیل موقعیتی 
که از خرمشهر می خواستیم نشان دهیم دوست داشتم 
ش��هید جهان آرا هم حضور داشته باشد و در نمایش 
»فصل وصل« به فعالیت های ایش��ان در پیش و پس 
از انقلاب اس��لامی پرداختیم. آنچه برای ما مهم است 
نمایش داستان هایی است که تا به حال شنیده نشده 

و اگر هم شده به شکلی متمایز توسط ما روایت شود.
 در کارهای گذش�ته ب�ه موضوعاتی مانند فتنه 88 
پرداخته بودی�د و به دنبال پیوند رخدادهای تاریخی 
گذش�ته به امروز بودید. این نوع بصیرت بخش�ی در 

اجرای نمایش ها هم باید برای تان مهم باشد؟
بله، همینطور اس��ت و در موضوعاتی مانند فتنه 
س��عی کردیم سیر تاریخی آن را نش��ان دهیم. یادم 
می آید زمانی که در بهبهان اجرا داشتیم، چند ماه بعد 
از دوران فتنه بود و به آن پرداختیم، چرا که مس��اله 
بصیرت بخشی بس��یار مهم است. البته من معتقدم 
گذشته به تنهایی قابلیت پندآموزی برای آدمی را دارد 
و دانستن تاریخ و بازنمایی آن فی نفسه مهم است. در 
نمایش »فصل شیدایی« سعی کرده بودیم تاریخ انبیا 
را مرور کنیم و با بررسی تاریخ گذشته به زمان معاصر 
برس��یم. اگر در قصه های گذش��ته به دنبال نخ های 
تس��بیحی مانند وحدت و توسل بودیم، در قصه های 
معاصر هم به این تاکید می رسیدیم. مثلا هنگامی که 
حضرت نوح)ع( در اوج گرفتاری ها متوسل به ریسمان 
الهی می ش��ود، در دوران معاصر هم احمد متوسلیان 
در میان مشکلات و تنگناها به دنبال توسل جستن از 
خداست. در فضای آخرالزمانی نیز با توسل به پنج تن 

می توانیم نجات پیدا کنیم. 
 کش�ورمان در ط�ول تاریخ پس از پی�روزی انقلاب 
اسلامی دستخوش اتفاقات مختلفی شده که هر کدام 
قابلیت اجرای نمایشی را دارند. شما به دنبال اجرایی 

کردن چنین اتفاقاتی نیستید؟
در اجرای آثار نمایشی همیشه نمی توان تاریخ را 
ورق زد و با توجه به چارچوب های مشخصی که دارد 
نمی ت��وان به همه ابعاد اتفاقات تاریخی پرداخت. اگر 
چه من خودم استقبال می کنم و عقیده دارم که باید 
ب��ه اتفاقات مختلف در این نمایش پرداخت. مثلا در 
اجرایی که چند س��ال پیش در یزد داشتیم به واقعه 
طبس پرداختیم که از جمله کارهای خوب ما بود و 
مورد توجه قرار گرفت. به هر حال طبس واقعه مهمی 
است و کمتر هم دیده شده است اما اگر بخواهیم به 
این دس��ت نمایش ها بپردازیم باید در قالب پروژه ای 
مس��تقل تعریف ش��ود و نمی توان در نمایشی مانند 
»فصل شیدایی« بخش��ی کوچک هم برای وقایعی 
مانند طبس تعبیه کرد. ما در »فصل وصل« براساس 
همین زاویه نگاه شما به موضوعی مهم مانند حماسه 
آزادسازی خرمش��هر می پردازیم و در این نمایش به 
دنبال اتصال مس��اله مهم مقاومت در ایران و سوریه 
هستیم. ما در »فصل وصل« اصولا نخ تسبیح دفاع و 
مقاومت را دنبال می کنیم و یک بخش ویژه نمایشی 
ه��م برای مدافع��ان حرم داریم. نکته ای را که ش��ما 
می فرمایید ما در نمایش هایی مانند »فصل شیدایی« 
بیشتر به دلیل گسترده بودن مکان های اجرای نمایش 
پیگیری می کنیم. چون این نمایش ها در ش��هرهای 
مختلف کشور اجرا می شود و می تواند موجب بسط 
و توسعه برخی مفاهیم شود. به دلیل اینکه استان های 
مختل��ف متقاضی اج��رای نمای��ش در منطقه خود 
هس��تند، خیلی نمی توان موضوع��ات را مورد تغییر 
قرار داد، مگر اینکه تقاضای این کار از س��وی برخی 
استان ها باشد. البته من از اینکه موضوعات مختلف 
را در این نمایش ها دنبال کنیم، استقبال می کنم اما 
به دلیل تعریفی که مرکز هنرهای نمایش��ی انقلاب 
اسلامی در انتشار این نمایش ها در شهرهای مختلف 
دارد، ای��ن فضا در اختیار گروه وجود ندارد که درباره 
موضوعات متنوعی ورود کند. اما این را هم می توانم 
عنوان کنم که پیشنهادات شما در آینده مورد توجه 
قرار گیرد و بتوانیم با حمایت های لازمی که صورت 
می گیرد به مسائل و حوادث مختلف بپردازیم. یکی از 
مهم ترین آرزوهای بنده هم این است که قصه کربلا از 
خروج امام حسین)ع( از مکه تا وقایع کربلا را بتوانیم 

در این قالب نمایشی اجرا کنیم.

گفت وگوی »وطن امروز« با سعید اسماعیلی، کارگردان نمایش »فصل وصل«

وامدار تعزیه ایم
اخبار

وطن امروز  شماره 1910  شنبه 29 خرداد 1395


